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INTERJÚ

Szakdolgozók nélkül 
nincs egészségügy!
Egyre többen látják be, hogy a betegek gyógyításában

nélkülözhetetlenek a szakdolgozók, ezért fontos, hogy a

pályán tartsuk mindazokat, akik most a kórházakban dol-

goznak, mint ahogy az is, hogy megmutassuk a fiataloknak,

van innováció és elôrelépés az egészségügyben is. Többek

között errôl is beszélt lapunknak dr. Ficzere Andrea, az egyik

legnagyobb forgalmú fôvárosi kórház, az Uzsoki fôigazga-

tója, aki április óta a Magyar Kórházszövetség (MKSZ) el-

nöki tisztét is ellátja.

– Bérnôvérek alkalmazásával kapcsolat-
ban megoszlanak a vélemények. Van, aki
szerint ez jó megoldás lehet, mások úgy vélik,
a betegbiztonság, teammunka szempontjá-
ból nem szerencsés. Ön szerint?

– Ez mindenképpen kényszermegoldás az
intézmények számára, én magam sem ezt
választanám, ha nem lenne muszáj, de
ahhoz, hogy ne zsigereljük ki a végletekig a
saját nôvéreinket, és ne kelljen bezárnunk
átmenetileg sem osztályokat, valamilyen
módon ki kell töltenünk a mûszakokat. A
bérnôvérek nem feltétlenül rendelkeznek te-
repismerettel, bele kell tanulniuk az egyes
intézményekben kialakult munkarendbe,
ugyanakkor például a mi kórházunkba rend-
szeresen visszajárnak, így jól tudnak alkal-
mazkodni az itteni szokásokhoz. Azzal is
tisztában vagyunk, hogy a bérnôvérek szin-
tén túlterheltek, hiszen sokuknak ez a
másod- vagy harmadállása, de ha nem is ez
a helyzet, rendszerint nagyon sok helyre ve-
zényli ki ôket az anyacégük. A legjobb meg-
oldás az lenne, ha mindenütt állandó, jól
megfizetett, és hosszú távon is vállalható
terheléssel dolgozó kollégákat alkalmazhat-
nánk. 

– A kórházi menedzsment érzékeli, hogy
mikor kell esetlegesen jobban odafigyelnie a

– A szakdolgozók hiánya okozza a legtöbb
problémát a kórházaknak – hangzott el már
tavaly is az MKSZ-kongresszus üzenete. Ön,
frissen kinevezett elnökként, az idei rendez-
vényük után is ezt hangsúlyozta. Az intéz-
mények mindennapjaiban hogyan tapasztal-
ják ezt a hiányt?

– Leginkább a napi munka megszerve-
zésekor tapasztaljuk, hogy kevés az ápoló,
és jelentôs a fluktuáció. Sokszor szembe-
sülünk azzal, hogy a szakdolgozók már
egy kicsivel magasabb bérért is átlépnek
másik közfinanszírozott intézménybe
vagy a magánszektorba. Pedig egyáltalán
nem biztos, hogy ez összességében meg-
éri, hiszen sokan a munkakörülményekkel,
az ellátandó feladatok mennyiségével
csak akkor szembesülnek, amikor már az
új munkahelyen dolgoznak. A kórházve-
zetôk versenyben vannak egymással, hi-
szen igyekszünk mindenkit megtartani,
akár úgy is, hogy több pénzt ígérünk. A
megtartás mellett ugyanakkor a munka-
terhek csökkentésére és a körülmények ja-
vítására is figyelemmel kell lennünk
annak érdekében, hogy új embereket tud-
junk bevonzani a pályára.

– Képes egy közfinanszírozott intézmény
versenybe szállni a magánszolgáltatókkal?

– Egyáltalán nem evidencia, hogy a ma-
gánszolgáltatók többet fizetnek, erre
konkrét példákkal is találkozunk. Amivel
valóban nehéz vetélkedni, az a nyugodt
környezet és a kiszámíthatóság. Egy kór-
házi munkában megfáradt szakdolgozó
számára ezek akár többet nyomhatnak a
latban, mint a magasabb bér. Ugyanakkor,
ha a körülmények nem is annyira jók az ál-
lami szektorban, a szakmai munka sokkal
magasabb színvonalú és színesebb, nem
annyira egysíkú, mint egy magánintéz-
ményben. Tapasztalataim szerint, ha a
dolgozóink érzik, hogy odafigyelünk rájuk,
megbecsüljük ôket, és biztosítjuk a mun-
kavégzéshez szükséges feltételeket, azt
gyakorta sokkal többre értékelik, mint a ki-
emelt bérezést.

– Milyen eszközök vannak egy kórházve-
zetô kezében a munkaerôhiány mérséklé-
sére?

– Nagyon kell figyelni a munkaidô-beosz-
tásra, akár úgy – bár ez gazdasági és szak-
mai szempontból rosszabb a kórháznak –,
hogy kívülrôl hozunk be partnercég által ki-
közvetített munkaerôt. Ezzel mérsékelni
tudjuk az állandó munkatársak terheit, va-
lamint idôt tudunk számukra biztosítani a
pihenésre, kikapcsolódásra.
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szakdolgozókra? Mûködik ebben a visszacsa-
tolás az intézményekben?

– Részben igen, részben nem, ez egyéni
vezetési stílus és hozzáállás kérdése. Úgy
vélem ugyanakkor, hogy egy jól mûködô
szervezetben a fônôvéri karon és az ápolási
igazgatón keresztül értesülnie kell a fôigaz-
gatónak is a szakdolgozók problémáiról, de
a legjobb, ha bármilyen probléma esetén
közvetlenül fordulhat mindenki a mened-
zsmenthez. Nagyon fontos, hogy élô kapcso-
latunk legyen a különbözô területekkel, a
kollégák segítségével visszajelzést kapjunk
az eseményekrôl, és amiben szükséges, kö-
zösen keressük a megoldásokat; én ezt a
fajta hozzáállást igyekszem ösztönözni.

– Nemcsak a szakdolgozók, hanem a gaz-
dasági-mûszaki területen foglalkoztatottak
is egyre kevesebben vannak a kórházakban.
Ez hogyan befolyásolja a napi mûködést?

– Ha nem fordítunk végre figyelmet a
gazdasági-mûszaki területen dolgozókra –
az elmúlt tíz évben ezen a területen semmi-
lyen bérfejlesztés nem volt –, az ô hiányuk
lesz az ellátás korlátja. Ôk azok a szakem-
berek, akik a jelenleg nagyon komoly figyel-
met kapó gazdasági területen dolgoznak
(lásd például ÁSZ-vizsgálatok), vagy a napi
karbantartásokat, javításokat elvégzik, il-
letve biztosítják a kórház mûszaki üzemel-
tetését. A munkájuk nélkülözhetetlen a gyó-
gyítás feltételeinek megteremtésében, azon-
ban lassan már nem is pénzkérdés a jelen-
létük a kórházakban, hiszen akkor sincs
szakember, ha rendesen megfizetnénk ôket.
Emiatt át kell gondolni, hogy hogyan fogjuk
megoldani a jövôben ezeket a feladatokat,
hiszen nagyon sok intézmény szembesül
ilyen jellegû munkaerôhiánnyal is.

– A MESZK régóta kongatja a vészharan-
got, hogy hamarosan a szakdolgozók soka-
sága megy nyugdíjba, és nincs meg a szük-
séges utánpótlás. Az MKSZ foglalkozik ezzel
a témával?

– Bennünket is aggaszt ez a kérdés, és
éppen az elmúlt hetekben szólalt fel az
MKSZ elnöksége amiatt, hogy legalább azo-
kat a nyugdíjas korú kollégáinkat engedjék
tovább dolgozni, akik vállalják, hogy marad-
nak a rendszerben. Luxus elengedni azokat
a nagy tapasztalattal rendelkezô munkatár-
sakat, akiknek a tudását akár a betegellá-
tásban, akár a belépô fiatalok képzésében

visszajárnak önkéntesként, és volt, aki azóta
már az orvosi egyetemre vagy ápolónôkép-
zôbe jelentkezett.

Kórházvezetôi, de ugyanakkor fenntartói
felelôsség is az, hogy minden eszközt bizto-
sítsunk az új generációnak, ami a dolgozói
komfortérzetet növeli, legyenek azok oko-
seszközök vagy egyéb, a munkájukat segítô
megoldások. Be kell engednünk az innovációt
a kórházakba, ugyanis ezeknek az üzemelte-
tése nem nagy pénz, és sok helyen munkaerôt
tudunk velük kiváltani. Erre nyitottak a szol-
gáltatók és a gyártók egyaránt, a szakpoliti-
kának kell határoznia a részletekrôl.

– Az utóbbi években egyre gyakrabban
hallunk a személyzet ellen megnyilvánuló
agresszióról a betegek részérôl. Bár sok eset-
ben ezek a konfliktusok a rendszerhibákban,
semmint a személyes ellentétekben gyöke-
reznek, az intézményvezetôk mit tudnak
tenni annak érdekében, hogy ezek ne a szak-
dolgozókon csapódjanak le?

– Sokszor kivédhetetlenek ezek a viták,
hiszen a szakdolgozók állnak a „kapuban”,
velük találkoznak elsôként a betegek. Meg-
felelô munkaszervezéssel sokat javíthatunk
a dolgozóink leterheltségén, így esetleg
könnyebben kezelik az ilyen helyzeteket, de
hasznosak lehetnek a kommunikációs tré-
ningek, a krízisintervenciók. Fontos azonban
hangsúlyozni, hogy minden kollégával érez-
tetnünk kell, hogy a menedzsment támo-
gatja ôket, baj esetén mögöttük áll. 

– Néhány évtizede még respektálták azo-
kat, akik az egészségügyben dolgoztak. Mit
gondol, miért veszett el az egykori megbe-
csültség? 

– Új, népszerû szakmák jöttek, színesebb
lett a felhozatal. Eközben mindenki eviden-
ciaként tekintett arra, hogy a hippokratészi
eskü, a hivatástudat elég a gyógyításhoz,
ápoláshoz; kizsákmányoltuk a dolgozókat,
visszaéltünk az elhivatottságukkal. Nem
használt a média és a közösségi média her-
gelô hangulata sem, és az sem, hogy a nyil-
vánosság számára leginkább a rossz vélemé-
nyek válnak általánosan ismertté. Pedig in-
tézményvezetôként magam is rendszeresen
kapok hálás sorokat a betegeinktôl, és
mondhatom, sokkal több a jó tapasztalat,
csak ezek sokkal kisebb publicitást kapnak.

Tarcza Orsolya

nagy haszonnal tudjuk kamatoztatni. Állás-
pontunk szerint a nyugdíjas korú kollégák
továbbfoglalkoztatását a kórházi mened-
zsmentek hatáskörébe kellene utalni, és nem
adminisztratív procedúráknak kitenni a dol-
gozókat.

– Úgy tûnik, a kormányzat is érzékelte,
hogy lépnie kell a humánerôforrás-hiány or-
voslása érdekében, a béremelés mellett ösz-
töndíjakat vezetnek be, felújítják a nôvér-
szállókat, ápolási eszközöket vásárolnak.
Ezek hatása már érezhetô?

– A béremelés fontos lépés, de ha az
ígérthez képest kisebb az összeg, vagy más
ütemezésben érkezik, netán az átsorolások
miatt kevesebb, mint amire számítanak a
dolgozók, az nagymértékben demoralizáló.
Ha valamit ígérünk, azt maradéktalanul be
kell tartani. A nôvérszállók építésébe lénye-
gesen több pénzt kellene tenni, napi gondot
okoz a vezetôknek a nôvérek lakhatásának
biztosítása. Ha új szállók felhúzása nem le-
hetséges, akkor legalább lakhatási hozzájá-
rulással kell támogatni a nôvéreket. A szak-
dolgozói ösztöndíjrendszerre nagy szükség
volt, és az életpályamodell is nagyon kellene,
hogy hosszú távon tudjanak tervezni a szak-
dolgozóink.

– A 30-40 éve pályán lévô kollégák ra-
gaszkodnak a hivatáshoz, sôt jellemzôen az
egyes intézményekhez is. Mennyire hûséges
a fiatal generáció?

– Ezt mi is így tapasztaljuk, de az új ge-
neráció munkavállalói már egészen más im-
pulzusokkal nônek fel, sokkal nyitottabbak a
világra, az újdonságokra, könnyebben válta-
nak munkahelyet is. Ám ez nem jelenti azt,
hogy ôk nem ugyanolyan nyíltszívûek és el-
kötelezettek, mint az idôsebb generáció. Azt
tapasztalom, hogy ha a megfelelô feltétele-
ket biztosítjuk számukra, ôket is a pályán
lehet tartani.

– Az MKSZ-nek vannak tervei, elképzelései
arra, hogy hogyan lehet megmutatni a
szakma szépségeit az utánpótlásnak?

– Az Uzsokiban több mint másfél éve ren-
deztük meg elsô alkalommal a Hivatásunk
éjszakáját, ami egyre népszerûbb, és ország-
szerte mind több kórház követi a példánkat.
Magam is tapasztaltam, hogy amikor a fia-
talok belelátnak, sokuknak megtetszik az
egészségügyi intézményekben végzett mun -
ka, hozzánk például azóta is rendszeresen
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